
 
KOMISJA 

  
NAUKI, EDUKACJI, KULTURY I SPORTU 

 
protokół z posiedzenia 38 / 17 w dniu 21 listopada 2017 roku 

 
Posiedzenie Komisji odbyło się w siedzibie Urzędu Marszałkowskiego w Opolu na Ostrówku. 
Lista obecności członków Komisji oraz wnioski z posiedzenia w załączeniu. Posiedzenie 
rozpoczęło się o godz 15 00 zakończyło o godz 16 30. Obrady prowadził Przewodniczący 
Komisji Hubert Kołodziej według zaplanowanego porządku obrad. 
 
Porządek obrad: 
1.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej. 
2.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia budżetu Województwa Opolskiego na 
2018 rok.. 
3.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Programu współpracy samorządu 
Województwa Opolskiego z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi 
działalność pożytku publicznego na 2018 rok. 
4.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia rezolucji o ogłoszeniu w 
województwie opolskim roku 2018 Rokiem  100 – lecia Niepodległości i 20 – lecia 
Samorządności Województwa i Powiatów. 
5.Podsumowanie dotychczasowego systemu nagradzania najzdolniejszych  
i najaktywniejszych  uczestników procesu edukacji. 
6.Konsekwencje zmian w realizacji obowiązku szkolnego dla dzieci sześcioletnich od roku 
szkolnego 2016 / 2017  oraz  Potrzeby i możliwości wsparcia nauczycieli szkół 
podstawowych i gimnazjalnych w okresie wdrażania reformy oświatowej, ze szczególnym 
uwzględnieniem zagrożenia utraty pracy. 
 * przyjęcie wniosków z posiedzenia Komisji w dniu 24 października br.  
7.Sprawy różne 
           * informacja ze spotkania z Wicehetmanem Kraju Morawsko-Śląskiego.  
 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia rezolucji o ogłoszeniu w 
województwie opolskim roku 2018 Rokiem  100 – lecia Niepodległości i 20 – lecia 
Samorządności Województwa i Powiatów. 
Andrzej Buła – Marszałek Województwa – proszę o pochylenie się nad tym projektem 
uchwały i pozytywne przyjęcie. 100 –lecie Niepodległości to bardzo ważna dla każdego 
Polaka i chcemy wszystkim wydarzeniom w 2018 roku nadać charakter wspólnotowy. Są 
wśród nas ludzie, którzy 20 lat temu walczyli o nasze województwo. Chcemy wpisać się w 
obchody 100 – lecia Niepodległości głównie projektami edukacyjnymi i przeznaczymy na ten 
cel specjalne środki. Nie chciałbym  aby w 2018 roku, oprócz wydarzeń rocznicowych, były 
inne spektakularne wydarzenia, aby nie przyćmiły tych wydarzeń.  
 

• Członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały – 6 głosami za – 
wniosek w załączeniu.  

 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej. 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia budżetu Województwa 
Opolskiego na 2018 rok. 



Stanisław Mazur – Skarbnik Województwa – przedstawił projekt WPF i projekt budżetu na 
2018 rok. 
WPF na lata 2018 – 2022: 
Dochody ogółem: 
W 2018 roku – 543 958 195 
W 2019 roku -  480 077 475 
W 2020 roku  - 366 407 590 
W 2022 roku – 283 321 343 
Wydatki ogółem: 
W 2018 roku – 547 183 401 
W 2019 roku – 461 410 700 
W 2020 roku – 348 451 901 
W 2021 roku – 285 192 405  
W 2022 roku – 264 367 366 
Deficyt/nadwyżka: 
W 2018 roku  - - 3 225 206 
W 2019 roku – 18 666 775 
W 2020 roku – 17 955 689 
W 2021 roku – 18 700 579 
W 2022 roku – 18 953 977 
Obsługa długu : 
W 2018 roku – 23 395 000 
W 2019 roku – 23 455 000 
W 2020 roku - 23 125 000 
W 2021 roku – 22 345 000 
W 2022 roku – 21 715 000 
Poziom zadłużenia : 
W 2018 roku - 117 700 000 
W 2019 roku - 98 850 000 
W 2020 roku – 80 000 000 
W 2021 roku – 61 150 000 
W 2022 roku – 42 150 000 
Prognoza długu  - indywidualny limit zadłużenia 13,03 % > 4,31 % relacja zobow./dochody. 
Spłata zobowiązań w 2018 roku obejmuje  spłatę rat kapitałowych w wys. 18,6 mln, odsetki 
od obligacji 4,8 mln i poręczenia kredytów i pożyczek 0,1 mln. Kwota długu na koniec 2018 
roku wyniesie 117,7 mln zł. 
Programy wieloletnie w latach 2018 – 2022 – łączne nakłady finansowe 2009 – 2022 
777,6 mln zł na 49 przedsięwzięć wieloletnich w tym: 
35 przedsięwzięć realizowanych ze środków UE, w tym środki własne 44,3 mln zł 
Pozostałe 14 przedsięwzięć na kwotę 254,2 mln zł, w tym środki własne 224,0 mln zł 
Projekt budżetu na 2018 rok: 
Dochody na 2018 rok zaplanowano w wysokości 543 958 195 tj. 110,2% w stos. do r. 2017 
Wydatki na 2018 rok zaplanowano w wysokości 547 183 401 tj. 114,5 % w stos.do r. 2017 
Deficyt w 2018 roku zaplanowano w wys. 3 225 206 tj. – 20,5 % w stos do r.2017 
Struktura dochodów w 2018 roku: 
Środki europejskie – 38,8 %, dochody własne 23,2 %, dotacje 23,4 %, subwencje 14,4 % i 
środki z FOŚiGW 0,2 %. 
W 2018 roku na kulturę, sport i turystykę zaplanowano wydatki w kwocie 37 465 961 tj. 
102,2 % w stosunku  do roku 2017 i 6,8 % w strukturze budżetu. 



Na edukację w roku 2018 zaplanowano kwotę 34 452 651  zł, tj. 59,6 % w stosunku do 
wydatków roku 2017 59,6 % i 6,3 % w stosunku do całego budżetu. Problemy w edukacji 
wiążą się ze zmianą / zmniejszeniem / subwencji oświatowej, a także ze zwiększonym w 
stosunku do planowanego wykonaniem budżetu w pozycji funkcjonowanie jednostek 
oświatowych i tu będzie problem. W kulturze jest nieznaczny wzrost nakładów w stosunku do 
roku 2017. Dotacje dla instytucji kultury nieznacznie, ale wzrosły, np. Filharmonia Opolska 
ma dotację drugą co do wielkości od 1999 roku, wyższa była tylko w 2010 roku. 
J.Wilczyńska – czy w tej dotacji są zawarte środki na podwyżki dla pracowników. 
S.Mazur – nie, to jest dotacja podmiotowa, podwyżki znajdą się w dotacji celowej i ona 
powiększy dotację podmiotową. 
J.Wilczyńska – czy remont Domu Aktora jest ujęty w dotacji, na posiedzeniu ostatniej Rady 
Programowej sprawa była poruszana i były wnioski o dodatkowe środki na ten cel. 
A.Kamińska – sprawa remontu Domu Aktora była omawiana i są już propozycje jak to 
zrealizować. 
S. Mazur – w sporcie nakłady w roku 2018 będą niemal identyczne jak w 2017 roku. 
 

• Członkowie Komisji pozytywnie -  4 głosami za, przy 1 głosie wstrzymującym się, 
pozytywnie zaopiniowali projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej – wniosek w 
załączeniu. 

• Członkowie Komisji pozytywnie – 4 głosami za, przy 1 głosie wstrzymującym się, 
pozytywnie zaopiniowali projekt budżetu – wniosek w załączeniu. 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Programu współpracy samorządu 
Województwa Opolskiego z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 
prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 2018 rok. 
I.Podobińska – jak co roku w listopadzie uchwalany jest Program na rok następny. Jakie są 
zmiany i różnice w stosunku do Programów z lat poprzednich. Podstawowa zmiana to kwota, 
została ustalona na poziomie 2,5 mln zł, ale jak w każdym roku zostaje następnie zwiększona 
do 4 mln zł. Zmieniły się też priorytety Programu, dopisano zadania związane ze wspieraniem 
Budżetu Obywatelskiego, wspieranie Programu Opolskie dla Rodziny i Programu Senior. 
Zwiększono także zadania Biura Dialogu, komórka rozrosła się, dodano jej kompetencje 
związane z realizacją zadań z zakresu wspierania mniejszości narodowych i etnicznych, 
wspieranie promocji regionu i wspieranie współpracy z zagranicą Województwa. Program 
został skonsultowany z Radą Pożytku Publicznego, z organizacjami pozarządowymi. 
 

• Członkowie Komisji pozytywnie – 6 głosami za – zaopiniowali projekt uchwały – 
wniosek w załączeniu. 
 

Przyjęcie wniosków z posiedzenia Komisji w dniu 24 października br. 
S.Rakoczy – na poprzednim posiedzeniu padło wiele propozycji różnorakich rozwiązań, które 
miałyby doprowadzić do lepszego funkcjonowania kultury w regionie, m.in. utworzenie 
wojewódzkiego domu kultury. Wszystkie te wnioski są rozsądne, my możemy bardzo chcieć 
je zrealizować, ale jest jeszcze prozaiczna sprawa środków, których mamy za mało. 
Tworzenie nowej instytucji kultury jest niemożliwe, właśnie ze względu na brak  środków. 
B.Wierdak – skupmy się w ostatnim roku kadencji na zrealizowaniu tych zadań, których nie 
dokończyliśmy. Marzyłoby mi się, aby zwiększono kwotę na ratowanie zabytków w naszym 
województwie. Jest to ostatni rok kadencji i jeśli ludzie czekają na środki, to niech je 
otrzymają. Dlatego wnioskuję o zwiększenie środków na ochronę zabytków. 
H.Kołodziej – na poprzednim posiedzeniu zastanawialiśmy się, czy województwo opolskie 
jest faktycznie jedynym bez wojewódzkiego domu kultury. Sprawdziliśmy i faktycznie tylko 



my nie mamy takiej instytucji. W obecnym czasie nie jest możliwe tworzenie nowej 
instytucji, bo wiadomo, że to są etaty, pomieszczenia i dodatkowe środki.  Idealne byłoby 
określenie dla wojewódzkich instytucji kultury zadań z zakresu upowszechniania kultury w 
regionie i przypisanie każdej instytucji obszaru z zakresu jej działania. 
A.Kamińska – w styczniu 2018 będzie ogłoszony konkurs na dyrektora Muzeum Śląska 
Opolskiego i w tej instytucji, w ramach projektu EDUKO będzie przypisanie instytucjom 
kultury odpowiedzialności za swój obszar działania. 
 

• Członkowie Komisji przyjęli wnioski – 5 głosami za – z poprzedniego posiedzenia 
Komisji – wnioski w załączeniu.  

 
Podsumowanie dotychczasowego systemu nagradzania najzdolniejszych  
i najaktywniejszych  uczestników procesu edukacji. 
K. Grzęda – samorząd Województwa Opolskiego od lat wspiera najzdolniejszych i 
najaktywniejszych uczestników edukacji.  Nagradzani są nauczyciele, studenci, uczniowie. 
Funkcjonuje wiele form są to m.in. Nagroda Marszałka Województwa Opolskiego Professor 
Opoliensis za najważniejszą pracę naukową, Nagroda Marszałka za szczególne osiągnięcia w 
dziedzinie upowszechniania i rozwoju edukacji, Nagroda Województwa Opolskiego dla 
nauczycieli za osiągnięcia  w pracy dydaktycznej, Stypendia Marszałka, Stypendia 
Doktoranckie oraz Nagroda Marszałka Prymus Opolszczyzny. Inna forma wsparcia jest 
program pomocy stypendialnej – Wspieramy najlepszych. Samorząd Województwa nagradza 
młodzież biorącą udział w licznych konkursach i turniejach, za osiągnięcia sportowe oraz 
stypendia artystyczne. 
 

• Członkowie Komisji przyjęli informację – wniosek w załączeniu. 
 
Konsekwencje zmian w realizacji obowiązku szkolnego dla dzieci sześcioletnich od roku 
szkolnego 2016 / 2017  oraz  Potrzeby i możliwości wsparcia nauczycieli szkół 
podstawowych i gimnazjalnych w okresie wdrażania reformy oświatowej, ze 
szczególnym uwzględnieniem zagrożenia utraty pracy. 
K. Grzęda – w ostatnich dwóch latach w oświacie  wprowadzono wiele zmian: m.in. 
wprowadzono obowiązek przedszkolny, zmieniono wiek rozpoczęcia nauki z 7 do 6 lat, 
wygaszane będą gimnazja a szkoła podstawowa będzie jak kiedyś 8 letnia, po której będzie 4 
letnie liceum. Zmian będzie wiele i na dzień dzisiejszy Departament Edukacji nie jest w stanie 
określić skutków wprowadzenia reform edukacyjnych w województwie. Kuratorium Oświaty 
też nie  jest w stanie przekazać nam odpowiednich danych o które prosimy. Podjęliśmy próbę 
zbilansowania skutków tych zmian poprzez ankietę, ale nie wszystkie samorządy na nią 
odpowiedziały. Ze zgromadzonych danych wyszła nam kwota 20 mln zł – jako skutek 
wprowadzenia zmian w oświacie w województwie opolskim. Jeśli chodzi o zapewnienie 
miejsc w przedszkolach to w małych miastach sytuacja jest dobra, natomiast w dużych 
miastach tych miejsc brakuje. Duża część samorządów otrzyma mniejszą subwencję 
oświatową i to na pewno przełoży się na funkcjonowanie oświaty. Jeśli chodzi o zatrudnienie 
pracowników oświaty to nie jesteśmy w stanie precyzyjnie określić liczby nauczycieli, którzy 
utracą pracę. Natomiast najgorsza sytuacja będzie w roku 2019, kiedy ostatecznie zostaną 
wygaszone gimnazja, pracę w naszym regionie wówczas straci ok. tysiąca nauczycieli. 
 

• Członkowie Komisji przyjęli informację – wniosek w załączeniu. 
 
 
 



Sprawy różne. 
H.Kołodziej – 26 października br. odbyło się na Ostrówku spotkanie z Wicehetmanem Kraju 
Morawsko-Śląskiego Janem Krkoską. Po niedawnym podpisaniu porozumienia o współpracy 
pomiędzy Województwem Opolskim i Krajem Morawsko-Śląskim przyszedł czas na 
spotkanie robocze i taki właśnie charakter to spotkanie miało. Rozmowy dotyczyły 
pogłębienia współpracy w obszarze infrastruktury pogranicza ( Sz. Ogłaza ) współpracy w 
obszarze kultury, sportu i turystyki ( A.Kamińska ), turystyki sakralnej i turystyki dla urody 
(E.Kurek), współpracy Komisji Sejmiku ( H.Kołodziej ) wspólnych spotkań, uroczystości 
wzajemnego promowania, nawiązania współpracy pomiędzy samorządami obu regionów ( M. 
Figiel ). Podczas spotkania ustalono, że spotkania robocze, w celu omówienia szczegółów 
dot. kontynuacji realizowanych projektów i określania nowych obszarów współpracy 
powinny odbywać się co pół roku. 
 
 
 
 
 
 
 
Opracowała        Przewodniczący Komisji 
Jadwiga Moryto            Hubert Kołodziej 


